
strana 140

Čes a slov Psychiat 2016; 112(3):  139–142

 12.  Dr. Rektor informoval výbor PS o průběhu voleb 
do výboru PS. K současnému datu 6. 4. odvolilo 
elektronicky 28 % členů PS. Volební manažerka paní 
Jurčeková bude v následujících týdnech opakovaně 
rozesílat e-mailem upomínky, aby členové PS využili 
svého volebního práva. Korespondenčně může volit 
233 členů PS, kteří neuvedli svou e-mailovou adresu.

 13.  Výbor PS schválil návrh dr. Hermana na formulaci 
volebního řádu sekcí PS. Prostřednictvím sekretářky 
paní Knesplové pošle tento návrh všem předsedům 
sekcí k připomínkám.

 14.  Dr. Rektor informoval výbor PS o změnách na webo-
vých stránkách PS, kam nově přibyla záložka „Refor-
ma psychiatrie“, kde najde zájemce texty týkající se 
průběhu reformy, včetně zápisů z implementačních 
skupin Ministerstva zdravotnictví, návrhy Standardů 
a další články, připomínky a názory. 

 15.  Dr. Hollý informoval výbor PS, že na jednání Rady 
vlády pro zdravotně postižené občany byl schválen 
návrh, aby na každém jednání této Rady zazněla in-
formace o aktuálním stavu průběhu reformy psychi-
atrické péče. Tím se reforma psychiatrické péče ofici-
álně stala vládní agendou.

 16.  Dr. Hollý a doc. Anders informovali výbor PS o svém jed-
nání s ředitelem ÚZIS ing. Duškem, který vyslovil ochotu 
dodávat Psychiatrické společnosti podklady a údaje, které 
jsou pro potřebné pro přípravu a realizaci reformy psychi-
atrické péče. ÚZIS chce s PS spolupracovat také při vytvá-
ření nových psychiatrických registrů, přičemž zástupci PS 
zdůraznili, že je nezbytné, aby se jednalo o jednoduchá 
hlášení, která nebudou časově náročná. 

 17.  Dr. Hollý informoval výbor PS o návštěvě Dr. Crompto-
na z Austrálie, který na dvou seminářích, kterých se 
zúčastnili i představitelé MZ, popsal průběh reformy 
psychiatrické péče v uplynulých 20 letech v Austrálii.

 18.  Dr. Hollý informoval písemně výbor PS o tom, kde 
a kdy se konaly semináře edukačního programu „Di-
menze F“ firmy Lundbeck, kdo byl jejich odborným 
garantem a kolik se každého semináře zúčastnilo lidí.

 19.  Všichni přítomní členové Výboru PS postupně svými 
notářsky ověřenými podpisy schválili fúzi společností 
Psychiatrie Praha 2008 a Česká psychiatrická společ-
nost z. s.

 20.  Výbor PS schválil žádost prof. Papežové o změnu su-
pervizora vzdělávacího kursu Psychoterapeutického 
minima, místo dr. Hellerové to bude doc. Kocourko-
vá. 

 21.  Výbor PS pověřil dr. Hollého, aby na jednání s VZP 
prosazoval zvýšení úhrad pro Detox pro děti do 15 let 
v nemocnici pod Petřínem v Praze.

 22.  Výbor PS schválil účast svých zástupců dr. Hollého, 
doc. Anderse a prof. Praška na sjezdu slovenské PS, 
který se uskuteční na konci června v Košicích.

 23.  Příští jednání výboru PS 4. května 2016 již povede 
nový předseda PS doc. Anders, dojde k předání funk-
cí a ke změně členů v ČPS z. s. Potřebné podklady při-
praví Ing. Kamarádová, Guarant Int.

 24.  Novými členy PS se stali MUDr. Petr Eremiáš, PN 
Praha Bohnice; MUDr. Antonín Šebela, NÚDz Kle-
cany; a MUDr. Pavel Mošťák, PN Brno.

 25.  Příští odborné schůzi PS 4. května 2016 bude předse-
dat prof. Höschl, NÚDZ Klecany.

Zapsali dr. Možný a paní Knesplová,  
s doplněním dr. Goetze

Z jednání výboru Psychiatrické sPolečnosti čls jeP

dne 4. května 2016 

 1.  Dosavadní předseda PS dr. Hollý poděkoval odchá-
zejícím členů výboru PS prof. Höschlovi a prof. Češ-
kové za jejich dlouholetou práci pro Psychiatrickou 
společnost. Přivítal novou členku výboru PS dr. S. 
Papežovou a prof. Mohra, který byl zvolen budoucím 
předsedou PS, a nové členy revizní komise dr. Tučka 
a dr. Pěče.

 2.  Volební komise PS neshledala žádné pochybení 
v průběhu voleb, výsledky byly zveřejněny na webu 
PS. Výbor PS výsledky voleb schválil a schválil také 

odměnu členům volební komise ve výši 3000 Kč pro 
každého.

 3.  Předseda PS doc. Anders navrhl nové rozdělení 
funkcí v současném výboru PS. Dr. Hollý bude mís-
topředsedou PS pro reformu psychiatrie, dr. Rek-
tor bude místopředsedou pro vnitřní záležitosti PS 
a správcem webu a prof. Mohr bude místopředsedou 
pro zahraniční styky. Dr. S. Papežová bude pokladní-
kem PS, dr. Možný vědeckým tajemníkem, prof. Ra-
boch bude zajišťovat komunikaci s vedením ČLS JEP, 
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prof. Praško bude mít na starosti akreditace a vzdělá-
vání, dr. Vaněk bude členem pro legislativu, dr. Her-
man bude členem pro sekce PS a prof. H. Papežová 
bude členkou pro etiku. Všichni jmenovaní se svým 
jmenováním do navržených funkcí vyslovili souhlas. 
Výbor PS všechny návrhy schválil.

 4.  Dr. Syrovátka informoval výbor PS, že si jej Revizní 
komise zvolila za svého předsedu.

 5.  Dr. Herman informoval výbor PS, že pokračuje 
ve svém jednání s předsedy všech sekcí PS, kterým za-
slal návrh jednotných pravidel voleb do výborů sekcí. 
Dále probíhá aktualizace členů sekcí PS.

 6.  Dr. Hollý informoval výbor PS o tom, že na Minister-
stvu zdravotnictví (MZ) byl schválen model, podle ně-
hož proběhne výběrové řízení na prvních pět Center 
duševního zdraví (CDZ). Výzva by měla být uveřej-
něna do června 2016. Podle stejného vzoru proběhne 
koncem roku 2016 výběrové řízení i na dalších 10 CDZ 
a ve třetí vlně pak na dalších 15 CDZ, takže do roku 
2020 by mělo vzniknout 30 CDZ. Podle stávajícího mo-
delu výběrového řízení není rozhodujícím kritériem 
cena, protože není žádoucí, aby vyhrála „nejlevnější“ 
nabídka, nabízející nejmenší počet personálu s nejniž-
šími platy. Každý projekt musí odpovídat schváleným 
Standardům CDZ a každý uchazeč musí splnit kritéri-
um, že již nejméně tři roky poskytuje zdravotní nebo 
sociální služby pro závažně duševně nemocné. 

 7.  Dr. Hollý informoval o písemném stanovisku VZP 
k návrhu Memoranda o rozvoji péče o duševní zdraví, 
která se brání přijmout závazek navýšit podíl plateb 
za duševní nemoci na 6 % svého rozpočtu. Výbor PS 
pověřil dr. Hollého dalším jednáním o Memorandu 
s představiteli VZP s tím, aby se konečná verze Me-
moranda co nejvíce blížila té, kterou výbor PS podpo-
řil na svém minulém jednání, včetně požadavku, aby 
ZP navýšily podíl svých plateb za duševní nemoci. 

8. Výbor PS jednal o nabídce ze strany MZ, aby PS navrho-
vala hodnotitele do všech výběrových řízení v oblasti 
psychiatrické péče, tedy na psychiatrické ambulance, 
lůžková psychiatrická oddělení a další. Pověřil předse-
du doc. Anderse a bývalého předsedu dr. Hollého, aby 
připravili písemný návrh principů spolupráce mezi PS 
a MZ v oblasti průběhu výběrových řízení, který po-
šlou členům výboru PS k připomínkám a o kterém se 
bude diskutovat na příštím jednání výboru. 

9. Doc. Anders informoval výbor PS o průběhu příprav 
XI. sjezdu PS ve Špindlerově Mlýně. Účast potvrdil M. 
Muijen z WHO, PhDr. Bodnár z VZP a ing. Dušek, 
ředitel ÚZIS, pozván je i ministr zdravotnictví dr. Ně-
meček. Během sjezdu bude udělena Kuffnerova cena, 
Heverochovy medaile, Novinářská cena a prof. Češ-
ková obdrží cenu Purkyňovy společnosti.

 10.  Dr. Goetz informoval výbor PS o jednání ohledně 
organizace světového kongresu dětské a dorostové 
psychiatrie (IACAPAP) v Praze 2018. O organizaci se 
ucházely společnosti Guarant Int. a Czech-In. Po po-
rovnání obou nabídek doporučil, ve shodě s vedením 
IACAPAP, aby byla organizací kongresu pověřena 
společnost Czech-In. Výbor PS jeho návrh schválil.

 11.  Doc. Anders informoval výbor PS, že ÚZIS schválil 
vykazování diagnózy ADHD i u dospělých pacientů.

 12.  Výbor PS diskutoval o novele vyhlášky č. 493/2002 
o zbraních a zbrojních průkazech (ZP), protože hrozí, 
že každý lékař bude mít povinnost kontrolovat v re-
gistru držitelů ZP, zda jeho pacient není držitelem ZP, 
a pokud zjistí, že ano, bude muset nahlásit, pokud pa-
cient trpí duševní poruchou, která držení ZP vylučuje. 
Tím by se velmi narušil důvěrný vztah mezi lékařem 
a pacientem a mnozí jedinci s psychickými potížemi by 
odmítali vyšetření u psychiatra, jak už se to v současné 
době děje v souvislosti s odebíráním řidičských průka-
zů. Výbor PS konstatoval, že tato problematika nemá 
jednoduché a všeobecně přijatelné řešení, a shodl se, že 
bude v diskusi pokračovat, až bude jasné, v jakém zně-
ní byla novela vyhlášky o zbraních schválena. 

 13.  Dr. Herman informoval Výbor PS, že jej oslovil pan 
Viereckl z firmy FM Solutions a nabídl mu pomoc při 
prosazování reformy psychiatrie v oblasti ambulantní 
psychiatrické péče. Protože však nebyl výborem PS 
k takovému jednání pověřen, setkání s p. Vierecklem 
odmítl. Výbor PS pověřil dr. Hollého, aby pozval pana 
Viereckla na příští jednání výboru PS, kde sdělí, co 
může ohledně prosazení reformy psychiatrické péče 
nabídnout. 

 14.  Dr. Hollý a prof. Praško informovali výbor PS o svém 
jednání s předsedou Výboru pro zdravotnictví Po-
slanecké sněmovny prof. Vyzulou, který však jasně 
odmítl požadavek PS, aby vzdělávání psychologů pro-
bíhalo podle vyhlášky č. 95/2004 (vzdělávání lékařů), 
nikoli podle vyhlášky č. 96/2004 (vzdělávání nezdra-
votnických pracovníků), se zdůvodněním, že psycho-
logové nejsou lékaři. 

 15.  Výbor PS diskutoval novelizaci vyhlášky o dispen-
zární péči a pověřil dr. S. Papežovou, aby pro jednání 
na MZ připravila návrh, podle kterého se bude dis-
penzarizace týkat pacientů s dg. F 20, F30 a F10, dále 
PTSD a těžká OCD, poruchy sexuální preference, 
poruchy příjmu potravy a těžké poruchy osobnos-
ti, u kterých je zároveň splněna podmínka nutnosti 
dispenzarizace. O tom, kdo tuto podmínku splňuje, 
bude rozhodovat ošetřující lékař, který také může 
rozhodnout o vyřazení pacienta z dispenzarizace. Lé-
kař přitom nemůže být postihován za to, že u určitého 
pacienta dispenzarizaci neprováděl.

 16.  Výbor PS schválil návrh prof. Paclta, aby se členy 
akreditační komise pro pedopsychiatrii stali dr. Hod-
ková a dr. Rodák.

 17.  Výbor PS se zabýval problematikou výběrových řízení 
v oblasti psychiatrické péče, protože v některých krajích 
je obtížné najít odborníka psychiatra, který by se těch-
to řízení účastnil. Dr. Hollý navrhl, aby byla obnovena 
funkce „krajského koordinátora psychiatrické péče“, 
která již v minulosti existovala, přičemž by bylo vhodné, 
aby v každém kraji byli takoví odborníci minimálně dva, 
aby se mohli navzájem na jednáních zastupovat. Výbor 
PS se usnesl, že bude hledat vhodné odborníky do této 
funkce ve všech krajích, a pověřil prof. Praška, aby vy-
pracoval seznam oblastí, na které by se koordinátoři psy-
chiatrické péče měli ve svých krajích zaměřit.

 18.  Dr. Tuček informoval výbor PS o semináři pro soud-
ce ohledně problematiky posuzování svéprávnosti, 
na kterém má výbor PS 2 nabídnutá účastnická místa. 
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Výbor PS pověřil účastí na tomto semináři dr. Tučka 
a dr. Možného.

 19.  Výbor PS diskutoval problematiku neochoty ZP na-
smlouvat služby terénní psychiatrické sestry. Pověřil 
dr. Hollého, aby napsal návrh dopisu pro zdravotní 
odbory ve všech krajích, ve kterém výbor PS podpoří 
schválení funkce terénní psychiatrické sestry.

 20.  Výbor PS schválil návrh M. Muijena z WHO na uspořá-
dání semináře ohledně psychiatrické reformy v září 2016 
v Praze, kterého by se účastnili jen pozvaní účastníci. 

 21.  Novými členy PS se stali MUDr. Anna Skřivanová, 
SAS, Senior CZ, s. r. o., Praha; MUDr. Vladimír Kla-
nica, PK FN Hradec Králové; MUDr. Alena Brücková, 
PA Nové Město na Moravě; MUDr. Tereza Ehrenber-
gerová, PN Bohnice, Praha, a MUDr. Michal Goetz, 
Ph.D., FN Motol, Praha.

 22.  Příští odborné schůzi PS bude předsedat prof. Ra-
boch, Psychiatrická klinika Praha.

Zapsali dr. Možný a paní Knesplová

ZPráva o konferenci  
o Poruchách Příjmu Potravy – iced 2016

5.–7. 5. 2016, San Francisco

Tématem konference bylo Building Bridges Across the Glo-
be (Budujeme mosty mezi světadíly). Konferenci organi-
zuje každoročně Academy for Eating Disorders (AED), 
organizace, která vyvíjí velké úsilí k zastřešení celosvětové 
spolupráce odborných organizací, ale i organizací pacien-
tů a rodinných příslušníků. Nárůst španělsky mluvících 
účastníků z USA a Jižní Ameriky se poprvé odrazil i v or-
ganizaci tlumočených sympozií na konferenci. Některé 
přednášky byly ve španělštině a simultánně tlumoče-
ny do angličtiny, ale větší množství jich bylo tlumočeno 
do španělštiny. Nová předsedkyně AED profesorka Eva 
Trujillo je specialistkou v oblasti poruch příjmu potravy 
u dětí a adolescentů v Mexiku. Další novinkou konference 
byla plenární přednáška ze světa reklamy a konkurenčních 
firemních bojů v oblasti zdraví. Přednesla ji Meaghan Ram-
sey, ředitelka projektu Dove Self-Esteem Project, který má 
za cíl pomoci s redukcí nespokojenosti s vlastním tělem 
v populacích mnoha zemí světa. Na konferenci byl před-
staven také dokument 9 pravd o poruchách příjmu potravy, 
který shrnuje základní informace podložené odborníky 
(evidence-based) o charakteru a závažnosti onemocnění. 
Je šířen několikajazyčným videodokumentem (včetně češ-
tiny), dostupným na Youtube, Facebooku a Twitteru. Kon-
ference byla příležitostí pro setkání reprezentantů profes-
ních organizací z 30 zemí světa, sdružených do komise 
Partnership, Chapter, and Affiliate Committee (PCAC). 
Sekce pro poruchy příjmu potravy (CZEDA – Czech Ea-
ting Disorders Association) je zastoupena předsedkyní, 
která se též podílela na společném sympoziu, které se tý-
kalo nedobrovolných hospitalizací ve vybraných zemích 
(tato sdělení byla již představena na Sjezdu psychiatrické 
společnosti ČLS JEP ve Špindlerově Mlýně, 2016). 

Z  odborného programu zaujala skupina profesora 
Waltera Kaye (který získal na konferenci ocenění za ce-
loživotní přínos v oblasti poruch příjmu potravy), jež po-
ukázala na skutečnost, že ženy s AN v remisi nevykazují 
při hladu zvýšenou aktivaci reward okruhů jako zdravé 
kontroly, ale zvýšenou kognitivní kontrolu (na  rozdíl 
od  zdravých kontrol), a  to nezávisle na  metabolickém 
stavu. To vysvětluje restrikci jídla i při výrazné podvýži-
vě a obtíže s rozpoznáním závažnosti rizika onemocně-
ní. Z těchto poznatků vychází i nový přístup k intenzivní 
rodinné terapii, kterou skupina W. Kaye hodnotila po 30 
měsících s velmi dobrými výsledky (88 % účastníků do-
sáhlo plné remise, 27 % částečné remise a u 12 % ke zlep-
šení nedošlo). Výsledky publikované v Eur.Eat.Disorders 
Review jsou srovnatelné s rodinnou i vícerodinnou  te-
rapií. V dalším programu byly častěji prezentovány vý-
sledky neuromodulačních přístupů, jako nových metod 
léčby. Byly zaměřeny na vhodné formy stimulace u jed-
notlivých diagnostických subtypů.

V této problematice (samozřejmě mimo jiné) bude po-
kračovat i příští plánovaná konference AED ve spolupráci 
se Sekcí pro poruchy příjmu potravy, která se tentokrát 
bude konat v Praze, v Kongresovém centru 8.–10. června 
2017, tentokrát společně s XI. konferencí o poruchách pří-
jmu potravy a obezitě. Organizátoři se snaží vytvořit pří-
znivější podmínky pro účastníky z ČR a členy Sekce pro 
poruchy příjmu potravy ČPS ČLS JEP. 

prof. Hana Papežová, CSc.
Centrum pro poruchy příjmu potravy

Psychiatrická klinika 1. LF UK a VFN,  
Praha
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